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Beste sympathisant, 

Het bestuur van TegenGas Merenwijk wenst jullie allen een gelukkig en 

voorspoedig 2024. Het is een belangrijk jaar bij de voorbereiding van de 

Startnotitie en het organiseren van wijkbijeenkomsten onder het motto ‘Hoe 

kan het ook’. Succesvolle voorbeelden van deze transitie elders in Nederland 

zullen de revue passeren. We zullen de banden met Duurzame Energie 

Leiden versterken. Dat is nodig om het belang van de bewoners in de 

Merenwijk zo goed mogelijk naar de gemeente te behartigen. 

 

Leiden 

Merenwijk 

Startnotitie vertraagd  

Door deze nieuwsbrief willen wij u ook graag op de hoogte houden van de stand 

van zaken met betrekking tot de Startnotitie voor het WijkUitvoeringsPlan (WUP). 

 

Helaas moeten wij u melden dat de totstandkoming daarvan uiterst stroperig 

verloopt. Eén van de oorzaken is dat de gemeente Leiden halsstarrig lijkt vast te 

houden aan uitvoering van hun zogenaamde “Warmtevisie”: een aardgasvrije 

Merenwijk en de aanleg van een collectief warmtenet (WLQ) op basis van 

restwarmte uit Rotterdam. Terwijl wij als bewoners (en direct belanghebbenden) 

behoefte hebben aan een open en geïntegreerde visie op de energietransitie die 

op ons af komt, en een betaalbare oplossing. Simpel gezegd: als je bewoners in 

een wijk uitsluitend warmte aanbiedt, vervroegd het aardgas afsluit, en geen 

initiatieven ontplooit om de wijk van voldoende elektriciteit te voorzien, haal je 

daarmee op voorhand iedere keuzevrijheid van bewoners onderuit. Waarmee we 

nog niets hebben gezegd over het kostenplaatje dat daarmee gedwongen aan ons 

dreigt te worden opgelegd. 

 

TegenGas vindt dat de Startnotitie zorgvuldig tot stand moet komen, waarbij de 

belangen van de bewoners leidend zijn. Ook de Bewonersklankbordgroep moet 

voldoende ruimte krijgen om zich daar een goed oordeel over te vormen. 

Bovendien moet worden gestreefd naar een integrale oplossing van de 



 

energietransitie die tijdbestendig is op een termijn van tientallen jaren. Daar 

spannen wij ons voor in, en wij zullen u op de hoogte houden van de vorderingen! 

Veel werk achter de schermen 

Ook de laatste weken is veel tijd en energie gaan zitten in de gesprekken met de 

gemeente over de Startnotitie voor het WijkUitvoeringsPlan (WUP). Daarin moeten 

op zorgvuldige wijze afspraken worden vastgelegd zodat de belangen van de 

bewoners een doorslaggevende rol blijven spelen. Er moet wat te kiezen zijn en er 

zijn voorzieningen nodig om de keuzes betaalbaar te houden. Daarnaast zijn er 

regelmatig technologische ontwikkelingen die de overgang naar duurzame energie 

aantrekkelijker en goedkoper maken. We hebben voor de gesprekken met de 

gemeente een notitie ‘Kader voor keuzes energietransitie’ opgesteld. 

Lees verder ...... 

 

 

 

Wijkbijeenkomst 

De wijkbijeenkomst, gepland voor de tweede helft van januari, kan helaas geen 

doorgang vinden. Het wachten is op een akkoord over de startnotitie. Tijdens het 

beraad moet nog een aantal noten gekraakt worden. Overeenstemming over de 

aanpak kan dus nog wel even duren. 

Ook de webapplicatie “Vragenlijst Eigen Woning en Energietransitie” bevindt zich 

in de eindfase. De webapplicatie wordt gebruikt om de status cq. voortgang van de 

energietransitie en de voorkeur voor vervolgstappen bij de bewoners per adres te 

registreren en te gebruiken voor analyses op geaggregeerde data. De applicatie is 

gebaseerd op een gedetailleerde vragenlijst die is opgesteld door de 

wijkvereniging van het Houtkwartier, en is voor die wijk reeds uitgerold. Eenmaal 

ingevuld heeft de bewoner een dossier met een overzicht van de huidige status, 

voorgenomen plannen, en ambities voor de verduurzaming van de eigen woning. 

Op basis daarvan kan hij/zij bijvoorbeeld op zoek gaan naar aanvullende 

informatie, adviezen, en/of financiering. 

Lees verder ...... 
 

Meerburg 

Startnotitie Meerburg gereed 

Recent is de Startnotitie Meerburg verschenen. Het is het resultaat van overleg 

tussen de Gemeente Leiden, de woningcorporaties De Sleutels, Ons Doel en 

Portaal en netbeheerder Liander. Dit is zeker geen voorbeeld hoe Tegengas de 
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energietransitie in de Merenwijk voor ogen ziet. Integendeel. We zullen ons dan 

ook met hand en tand tegen dergelijke voornemens in de Merenwijk verzetten. 

Uit een aantal citaten blijkt dat de bewoners nauwelijks aan het woord komen. De 

Leidse Warmtewissel, waarin commerciële partijen domineren, besluit wat kansrijk 

en haalbaar is. In de notitie wordt tevens een voorschot genomen op de 

aansluiting op de stadsverwarming. Het voornemen is bovendien de leverantie van 

aardgas uiterlijk 2033 te stoppen. 

De volledige tekst van de "Startnotitie Wijkuitvoeringsplan Energietransitie 

Meerburg" kunt u hier lezen. 
 

Landelijk 

Hoogheemraadschap 

Warmte uit de afvalwaterzuivering voor de Merenwijk? 

Naarmate uw TegenGas zich meer heeft verdiept in de mogelijke oplossingen van 

energievoorziening in de toekomst van uw Merenwijk, lijkt een van de meest 

duurzame, betaalbare en haalbare optie te zijn het verwarmen van uw huis en uw 

tapwater met behulp van een Laag-temperatuuur-warmtenet (een zogenaamd 

bron-net) in combinatie met een water-waterwarmtepomp. 

Deze oplossing lijkt vooralsnog, vergeleken met een hoog-temperatuur warmtenet, 

de Restwarmte uit Rotterdam alias WarmtelinQ+ veel lagere investeringen (het 

warmtenet) en aanpassingen achter de voordeur op en voorkomt waarschijnlijk 

een monopolist die op basis van een zogenaamd “kosten met opslag systeem” 

hoge tarieven voor warmte kan rekenen. Zo’n bron-net is ook veel minder 

ingrijpend voor mens en natuur qua aanleg. 

 

Helemaal ideaal zou het zijn als de bron hiervoor vlak bij de betreffende woningen 

gevonden zou kunnen worden. In de Merenwijk lijkt dat ook het geval te zijn. Grove 

berekeningen leren dat de warmte, af te vangen bij de Afvalwaterzuivering van het 

Hoogheemraadschap van Rijnland, in diezelfde Merenwijk voldoende zou moeten 

kunnen zijn om de hele Merenwijk van voldoende warmte te voorzien. 

 

Groot was de schrik bij DEM (Duurzame Energie Merenwijk) en TegenGas 

Merenwijk toen het Hoogheemraadschap aankondigde een belangrijk deel van 

deze warmte om niet ter beschikking te gaan stellen van Vattenfall om daarmee de 

wijk Poelgeest van warmte te voorzien. Een onzes inziens wat vreemde 

ontwikkeling omdat Poelgeest reeds is aangesloten op een warmtenet en datzelfde 

warmtenet op enige termijn vanzelf zal worden voorzien van duurzame restwarmte 

uit Rotterdam. 
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DEM en TegenGas juichen natuurlijk ieder project dat verduurzaamt toe. Echter, er 

ontstond grote bezorgdheid omdat wij vermoedden dat hiermee een voor de hand 

liggende business case voor de gehele Merenwijk op losse schroeven zou komen 

te staan. 

DEM en TegenGas zijn hierop gezamenlijk naar het Hoogheemraadschap getogen 

om hun bezorgdheid hierover uit te spreken. Gelukkig begreep het 

Hoogheemraadschap de probleemstelling goed en heeft het besloten de gunning 

uit te stellen en heeft het een adviesbureau ingeschakeld om nader te 

onderzoeken wat de impact is van de voorgenomen gunning op toekomstige 

businesscases en gevraagd om aanbevelingen om uit deze kwestie te komen. 

Wij volgen deze ontwikkeling uiteraard op de voet en houden u ook op de hoogte 

van de ontwikkelingen op dit transitie-front. 

  
 

 

Hoe kan het ook - Aardgasvrije Wijken 

Er zijn verschillende mogelijkheden om over te stappen op duurzame energie. Op 

een aantal plaatsen is daar ruim ervaring mee opgedaan. Wij zullen met enkele 

daarvan contact opnemen om ervaringen uit te wisselen. Tevens gaan we de 

mogelijkheden dan na om een presentatie tijdens wijkbijeenkomsten te geven.  

 

Programma Aardgasvrije Wijken (PAW) 

Wat zijn de knelpunten waar gemeenten en andere stakeholders tegenaan lopen? 

Als Kennis- en leerprogramma met 66 proeftuinen verbindt Programma 

Aardgasvrije Wijken gemeenten met elkaar via bijeenkomsten voor 

beleidsambtenaren, bestuurders en raadsleden. Maar ook online via het platform, 

met toegang tot de praktijk-, leerervaringen en opgedane kennis voor álle 

gemeenten. Zo signaleren en agenderen we knelpunten en lossen we deze 

zoveel mogelijk op! 

 

Het initiatief is in 2018 gestart met de eerste tranche van 27 proeftuinen. In 2020 

kwamen daar 23 nieuwe proeftuinen bij. De derde tranche van 2021 bestaat uit 

16 proeftuinen. 

Lees verder .......Ontdek alle proeftuinen 
 

Den Haag 

Raadscommissie Leefomgeving gemeente Den Haag 

  

Verslag werkbespreking warmteconsessie / warmtenetten op donderdag 11 jan 

2024 
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Datum: dinsdag 16 jan 2024 

Wim Scholten / Cent van Vliet 

  

De aanleiding van deze werkbespreking was het besluit van de verantwoordelijke 

wethouder om de uitgifte van warmteconsessies en de ontwikkeling van 

warmtenetten stop te zetten. Aanleidingen hiervoor waren b.v. grote 

onduidelijkheden over de kosten, tarieven voor gebruikers, de Wet Collectieve 

Warmtevoorziening (WCW) en de Wet Gemeentelijk Instrumentarium Warmte 

(WGIW). 

  

Er waren 5 sprekers uitgenodigd:  

• Gerd-Jan Otten, mede-eigenaar adviesbureau CMAG. Goed ingevoerd in 

Den Haag 

• Marijke Menkveld van TNO. Kent Haagse situatie niet 

• Annelies Huygen van TNO en Universiteit Utrecht. Bekend met de situatie 

in Den Haag 

• Frits Verheij, directeur van adviesbureau Greenvis. Niet bekend met Den 

Haag 

• Wouter van den Wildenberg, managing partner bij Fakton 

Hoge temperatuur warmte en lage temperatuur warmte liepen door elkaar. De 

meeste sprekers gaven dat niet expliciet aan. Het is duidelijk dat de grote 

energiebedrijven en de adviesbureaus het hebben over hoge temperatuur warmte. 

Alleen Gerd-Jan Otten en Annelies Huygen hadden het over lokale bronnen, lage 

temperatuur warmte en moderne energiesystemen (=warmte, koeling, elektriciteit 

en opslag). De anderen hadden het uitsluitend over warmte en van het gas af. Het 

gaat om twee totaal verschillende werelden.  

Lees verder ...... 
 

 

Tot slot 

Spreek over de energietransitie met uw buren en bekenden en maak duidelijk dat 

uw warmtevoorziening en keuzevrijheid nog steeds op het spel staan. Geef deze 

nieuwsbrief door, plaats hem op uw Facebook, LinkedIn, Insta en Twitter. Ook zij 

kunnen zich aanmelden voor de nieuwsbrief Aanmelding Nieuwsbrief. Met uw 

donatie helpt u TegenGas te blijven opkomen voor uw belangen. 

  

Het bestuur van Burgerinitiatief TegenGas Merenwijk 
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